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راهیابی ۵۳ نفر به مرحله دوم رقابت دانش مغز 

مرحله اول آزمون دانش مغز به پایان رسید و ۵۳ نفر به مرحله دوم راه یافتند. 
مســابقه ملی دانش مغز )Brain Bee( برای اولین بار توسط دکتر نوربرت 

میسلینسکی در سال ۱۹۹۹ در دانشگاه مریلند امریکا پایگذاری شد.
این رقابت ها با هدف علاقه مند کردن دانش آموزان به یادگیری در مورد مغز و کارکرد های آن، 
پرورش اســتعداد های جوان، استفاده از ایده های نو و هدایت نسل پویای امروز به تحصیل در 
حوزه علوم اعصاب، هر ساله در سطح دنیا برگزار می شود.انجمن علوم اعصاب ایران نیز اقدام به 
 BrainBee برگزاری این آزمون در ایران کرده است و مرحله اول آزمون بین المللی دانش مغز
۲۰۲۳ را در روز ۱۴ بهمن  ۱۴۰۱ به صورت آنلاین در سراسر کشور برگزار کرد.در این آزمون 
۲۳۰۰ دانش آموز از بیش از ۲۰ استان با یکدیگر به رقابت پرداختند و در نهایت ۵۳ نفر اول این 
رقابت از بیش از ۱۵ استان کشور به مرحله دوم این مسابقه راه پیدا کردند.نفرات برتر راه یافته به 
مرحله دوم به صورت رایگان در دوره های آمادگی مرحله دوم آزمون شرکت خواهند کرد و در 
بهار ۱۴۰۲ در مرحله دوم که به صورت حضوری در دانشگاه علوم پزشکی ایران برگزار خواهد 
شد، با یکدیگر به رقابت خواهند پرداخت.نفر اول مرحله دوم این رویداد علمی، به عنوان نماینده 

ایران در رقابت های بین المللی آمریکا – واشنگتن شرکت خواهد کرد.

پیشتازی ایران در تولید علم سلول بنیادی در منطقه

بر اساس آخرین آمار ستاد سلول های بنیادی، ایران در جایگاه سیزدهم تولید 
علم ســلول بنیادی قرار دارد و در منطقه رتبه اول را به خود اختصاص داده 

است.
یکی از حوزه های فناورانه که محققان کشور توانسته اند در آن پیشرفت کنند سلول بنیادی و 
پزشکی بازساختی است. بر اساس آماری که معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری در اختیار خبرنگار مهر قرار داده، رشد کشور بر اساس تولید علم این حوزه در جهان رتبه 
۱۳ و رتبه اول در منطقه را به خود اختصاص داده است.همچنین حوزه سلول بنیادی در منطقه 
رتبه ای بالاتر از کشورهای ترکیه، رژیم اشغالگر قدس و سایر کشورهای خاورمیانه را از نظر تولید 
علم در زمینه سلول بنیادی و پزشکی بازساختی دارد. در این حوزه حمایتهایی در زمینه افزایش 
تعداد مراکز سلول درمانی، افزایش تعداد پیوند سلول های بنیادی خونساز، افزایش شرکتهای 
دانش بنیان صورت گرفته است و جایگاه کشور در زمینه تولید محصولات ژن درمانی، سلول 
درمانی و مهندسی بافت رتبه ۶ و در سطح جهانی بالاتر از چین، هند و استرالیا است.بر اساس 
آخرین آمار ستاد سلول های بنیادی، در حال حاضر ۲۰ مرکز سلول درمانی فعال در زمینه پیوند 
سلول های بنیادی خونساز در کشور فعالیت می کنند ضمن اینکه تعداد پیوند سلول های بنیادی 

خونساز به بیش از ۱۳۰۰ مورد در سال رسیده است.
علاوه بر اینها، ۱۰ مرکز جامع ســلول های بنیادی و پزشکی بازساختی در کشور راه اندازی 
شده اســت.از دیگر مواردی که در بررسی حوزه سلول بنیادی مورد توجه قرار گرفته افزایش 
تعداد شرکتهای دانش بنیان است که در حال حاضر بیش از ۲۰۰ شرکت در این حوزه مشغول 
تولید محصول و ارائه خدمات هستند.از دیگر دستاوردهای مهم فناورانه در حوزه دارو، تجهیزات 
و خدمات سلول های بنیادی می توان به »دستیابی به تکنیک پیشرفته ژن درمانی کارتی سل تراپی 
UV- آنالیزوراسید آمینه)نانو دراپ( مجهز به طیف سنجی « ،»ALLبرای درمان بیماری
 ،» DNA برای سنجش کمی RealtimePCRطراحی و ســاخت آنالیزور « ،» VIS
»ماشین جداساز پلاسمای خون و سلول های بنیادی «، »توسعه سیستم پرتودهی گامای درون 
کار خشک به منظور پرتودهی به فرآورده های خونی در بیماران کاندید پیوند سلول های بنیادی 

خون ساز و دچار نقص ایمنی« و »دستگاه توالی یاب NGS« اشاره کرد.

تولید پردازنده های یک نانومتری تا سال ۲۰۲۸ 

اینتل در همکاری با شــرکت ASML قصد دارد در آینده ای نه چندان دور 
پردازنده هایی فوق پیشرفته با لیتوگرافی یک نانومتری بسازد. 

اینتل تلاش می کند در سال های پیش رو لیتوگرافی های جدیدی نظیر ۲۰A )معادل ۲ نانومتر( 
و ۱8A )معادل ۱/8 نانومتر( را وارد خط تولید پردازنده کند.

 Intel این شرکت در سال ۲۰۲۱ با پردازنده های سری آلدر لیک سراغ لیتوگرافی ۱۰ نانومتری
 Xe-HPC و Xe-HP ،۷ رفت و سپس بار دیگر در پردازنده های رپتور لیک، سفایر رپیدز
از این لیتوگرافی استفاده کرد.بر اساس گزارش Wccftech، اینتل قصد دارد در نیمه  نخست 

سال آینده  میلادی شماری از لیتوگرافی های جدیدش را وارد تولید انبوه کند.
اینتل همچنان فرایند تحقیق و توسعه  لیتوگرافی Intel ۴ )کلاس هفت نانومتری( را ادامه 
می دهد و احتمالاً اولین بار در پردازنده های میتیور لیک و گرانیت رپیدز از این لیتوگرافی استفاده 
 )PPW( عملکرد به ازای وات ،EUV می کند.گفته می شــود به لطف اســتفاده از فناوری
لیتوگرافی Intel ۴ به میزان ۲۰ درصد بهتر از Intel ۷ خواهد بود. در ادامه اینتل به شــیوه  
گسترده تری از فناوری EUV در لیتوگرافی Intel ۳ استفاده می کند و افزایش عملکرد به 
ازای وات را به ۱8 درصد می رساند.اینتل سپس از طریق اسکنر های پیشرفته  EUV ساخته شده 
توسط شرکت ASML، لیتوگرافی های ۲۰A Intel و ۱8A Intel را روی کار می آورد تا 

پردازنده هایی با ترانزیستور های ۲ نانومتری و ۱/8 نانومتری تولید شوند.
شرکت ASML پیش بینی کرده است که تولید پردازنده های یک نانومتری تا سال ۲۰۲8 
امکان پذیر شــود. تا قبل از روی کار آمدن این لیتوگرافی، اینتل احتمالاً پردازنده هایی برپایه  
لیتوگرافی ۱۴A )معادل ۱/۴ نانومتر( تولید خواهد کرد.استفاده از دستگاه های EUV هزینه ی 
تولید پردازنده را بالا می برد و احتمالاً اینتل در نهایت هزینه  اضافی را به مشتریان تحمیل می کند. 
در حال حاضر هر اسکنر EUV با قیمت نزدیک به ۱۵۰ میلیون دلار فروخته می شود. احتمالًا 

قیمت مدل های پیشرفته تر به ۴۰۰ میلیون دلار نیز خواهد رسید.

 نارضایتی از گوگل به دلیل اخراج کارمندان 
و عرضه هوش مصنوعی بارد 

کارمندان گوگل از عرضه زودهنگام چت بات هوش مصنوعی شرکت به نام 
بارد اظهار نارضایتی کرده اند. 

 Memegen با توجه به پست هایی که کارمندان گوگل در انجمن داخلی این شرکت به نام
به اشتراک گذاشته اند، به نظر می رسد آن ها احساس می کنند این شرکت در اعلام چت بات 
عجله کرده است.یکی از کارمندان از ساندار پیچای )مدیر ارشد اجرایی گوگل( با حالتی غمگین 
نوشته است: ساندار عزیز عرضه بارد و اخراج کارمندان با عجله، سمبل شده و کوته نظرانه بوده 
اســت.واکنش کارمندان گوگل به عرضه »بارد« متناقض بوده است؛ زیرا این سیستم هوش 
مصنوعی قبل از رویداد مایکروسافت و رونمایی از شیوه فعالیت موتور جست و جوی »بینگ« با 

فناوری Chat GPT رونمایی شد.
در این میان برخی معتقدند ارائه بارد چندان جالب نبوده و برخی دیگر حتی از آن مطلع نبوده اند.
انتقادات از پیچای در حالی بیان می شود که وی از کارمندان خواسته بود روی بلندپروازی های 
گوگل، کار سخت، احترام و همکاری تیمی تمرکز کنند.اما بیشتر کارمندان معتقدند رونمایی با 

عجله بارد و اخراج کارمندان در این اواخر در تضاد با ایده آل های شرکت است.

اخبار کوتاه  دسترسی آسان مردم به اینترنت با هدف تسهیل در 
امور، گشایش کسب وکارها و ارائه سریع تر خدمات 
امری ضروری است که بارها از سوی مسئولان و 
حتی رئیس جمهوری بر آن تأکید شــده و همین 
عوامل سبب شــده بر روند پیشرفت شبکه ملی 

اطلاعات توجه و تاکید ویژه ای شود. 
طرح شــبکه ملی اطلاعات در کشــور از اواخر سال ۱۳8۴ 
مطرح و مهم ترین دلیل پیاده ســازی این شــبکه در آن سال  
کاهش وابستگی به شبکه جهانی اینترنت اعلام شد. در سند 
»ضرورت تبیین الزامات شبکه ملی اطلاعات« آمده که شبکه 
ملی اطلاعات به عنوان زیرساخت ارتباطی کل فضای مجازی، 

شبکه همه شبکه های کشور است. 
این شبکه متشکل از زیرســاخت های ارتباطی با مدیریت 
مستقل کاملًا داخلی،  شبکه ای حفاظت شده نسبت به اینترنت و 
شبکه ای با امکان عرضه انواع محتوا و خدمات ارتباطی سراسری 
برای آحاد مردم است. در سال های بعد از ۱۳8۴ عملا اجرای این 
طرح با کندی انجام می شد تا این که در دولت یازدهم، اجرای 
این طرح پیگیری و درنهایت در اواخر همان دولت اعلام شد 
که فازهای اول، دوم و سوم آن افتتاح و رونمایی شده است؛ اما 
این شتاب بخشی به روند اجرای این پروژه در دولت سیزدهم 
از مهم ترین اقدمات وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات است؛ 
بنابراین طرح شتاب بخشی به روند اجرای شبکه ملی اطلاعات، 
از مهرماه سال گذشته آغاز شده و در حال حاضر هم در مرحله 

اجرا قرار دارد.
تحقق شــبکه ملی اطلاعات در صدر برنامه هــای وزارت 
ارتباطات قرار داشته و برای این که این مهم محقق گردد تمام 
منابع وزارتخانه بسیج شده است. اولویت اول وزارت ارتباطات 
تحقق شبکه ملی اطلاعات در لایه های مختلف است و شورای 
راهبردی توسعه شبکه ملی اطلاعات با مسئولیت وزیر ارتباطات 
شکل گرفته و هر هفته جلسه برگزار می کند. هفت پروژه کلان 
تعریف شده که مبتنی بر مصوبه شورای عالی فضای مجازی در 
سال ۱۳۹۹ است. در این طرح وظایف دستگاه های مختلف برای 
تحقق شبکه ملی اطلاعات تعریف شده است که از ۵۳ بند ۳۷ 
بند آن مستقیما به وزارت ارتباطات باز می گردد. ۲۰۰ زیر پروژه 
برای تحقق اهداف تعریف شده است و در این جلسات قرارگاهی 

میزان پیشرفت این پروژه ها بررسی می شود.
چنــدی پیش وزیر ارتباطات یکی از مشــکلاتی که در این 

راستا وجود داشت را این موضوع اعلام کرد که شاخصی برای 
پیشرفت شبکه ملی اطلاعات وجود نداشته است. وزیر قبلی 
مدعی بود که این شبکه ۷۰ درصد پیشرفت داشته اما مرکز ملی 
فضای مجازی پیشرفت آن را ۳۰ درصد اعلام می کرد بنابراین 
در وهله اول تلاش شد به یک ادبیات مشترک رسید و بیش از 
۱۰۰ شاخص تعریف شد تا میزان پیشرفت شبکه ملی اطلاعات 
را به شــکل کمی اعلام شود. براســاس آخرین سنجش ها 
در ابتدای دولت ســیزدهم با وجود این که قریب به ۱۰سال از 

هدف گذاری برای تحقق شبکه ملی اطلاعات می گشت میزان 
پیشرفت آن تنها ۳۰ درصد بود. اما اکنون می توان اعلام کرد که 
با تلاش شبانه روزی وزارت ارتباطات میزان تحقق شبکه ملی 

اطلاعات بیش از ۵۹ درصد پیشرفت داشته است.
گفته شده این پروژه در ۱۰ سال تنها ۳۰ درصد پیشرفت داشته 
اما در ظرف یک سال و اندی به پیشرفت ۵۹ درصدی رسیده 
است و با برنامه ریزی های انجام شده ظرف یک سال و نیم 
آینده یعنی تا سال ۱۴۰۳ شبکه ملی اطلاعات محقق خواهد 

شــد. البته گفته شده این پروژه یک کار پویا و دائمی است که 
متناسب با فناوری های روز باید توسعه یابد و اگر حمایت ها ادامه 

داشته باشد زودتر از سال ۱۴۰۳ این پروژه به سرانجام برسد.
مجتبی رضا خواه - نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اســلامی- هم معتقد است یکی از مهمترین زیرساخت های 
اقتصاد دیجیتال شبکه پرسرعت و با کیفیت است که در واقع 
برای این باید توسعه ارتباطات ثابت فیبر نوری اتفاق بیفتد، در 
غیر اینصورت نسل پنجم شبکه تلفن همراه کشور ایجاد نخواهد 

شد. باید شبکه فیبر نوری را هم در منازل و هم محل استقرار 
کســب و کارها ببریم اما متاسفانه در طول ۱۰ سال قبل این 

موضوع دچار عقب ماندگی جدی شده است.
اخیرا ســخنگوی مرکز ملی فضای مجازی از پیشــرفت 
۵۷ درصدی شبکه ملی اطلاعات براساس شاخص های مورد 
ارزیابی خبر داد. که بر این اســاس، تاکنون برای 8۶ درصد از 
اهداف عملیاتی شبکه ملی اطلاعات بیش از یک صد شاخص 
ارزیابی تدوین و مورد توافق قرار گرفته است که این شاخص ها 
و ارزیابی  شبکه برمبنای آن ها با همکاری و مشارکت همه جانبه 
مدیران و کارشناســان بخش های مختلف وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات طی بیش از ۵۰۰ ســاعت جلسات متمرکز 
صورت گرفته است و علاوه بر بخش های فنی وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، به صورت مستقل و مستقیم در خصوص 
اپراتورها، دیتاســنترها و خدمات ابری و پیام رسان ها نیز انجام  

شده است.
بر این اساس از مهم ترین اقداماتی که طی ماه های اخیر صورت 
گرفته، عملیات گسترده برای شناسایی ضعف ها و اشکالات و 
نارسایی ها در لایه دسترسی و تجمیع بوده است. نقاط اشباع 
و عوامل ناپایداری به خوبی شناسایی شده و هماهنگی های لازم 
برای تهیه طرح های عملیاتی و اقدامات لازم انجام  شده است 
که با حل این اشکالات به طور قطع وضعیت شبکه بهبود خواهد 
یافت. به موازات این رفع اشکالات، سرمایه گذاری خوبی برای 
سال ۱۴۰۲ در حوزه فیبر، خدمات TD-LTE حوزه نسل 
پنجم شبکه سیار صورت گرفته است؛ این سرمایه گذاری ها و 
اقدامات وضعیت شبکه و کیفیت و سرعت خدمات و سرویس ها 
را در سال ۱۴۰۲ به شدت متحول خواهد کرد و به مراتب وضعیت 

بهتری خواهیم داشت.
در هر حال رییس جمهوری در جلسه اخیر  شورای  عالی فضای 
مجازی با تاکید بر لزوم اعمال و اجرای قانون در زمینه سامانه ها 
و پلتفرم های خارجی تصریح کرده است: دسترسی آسان مردم 
به اینترنت با هدف تسهیل در امور، گشایش کسب وکارها و ارائه 
سریع تر خدمات امری ضروری است که تحقق آن تلاش بیشتر 

دست اندرکاران این بخش را می طلبد.
در این جلسه گزارش پیشرفت کار شبکه ملی اطلاعات مطرح 
و راهکارهای سرعت بخشیدن به تکمیل این طرح مهم بررسی 
شد و رئیس جمهوری نیز بر تسریع بیشتر در روند تکمیل این 

شبکه تاکید کرد. 

 آخرین وضعیت پیشرفت
 شبکه ملی اطلاعات اعلام شد

هدف گذاری توسعه صنعت 
فضایی در بازه های ۳ ساله 

رییس سازمان فضایی ایران، موضوع سرفصل های برنامه ۱۰ ساله صنعت فضایی 
کشــور را در حوزه های طراحی و ساخت ماهواره های سنجشی و مخابراتی، حوزه 
ناوبری و همچنین در زمینه طراحی و ســاخت پرتابگرهای مختلف در اوزان و در 
مدارهای مختلف دانست و گفت: همچنین تهیه تقسیم کار ملی در دست اجرا است 
که برای هر یک از بخش های دولتی و خصوصی تقسیم کاری صورت گرفته است تا 

هر کدام در زمینه های تخصصی خود فعال شوند. 
دکتر حسن سالاریه با تاکید بر اینکه طبق برنامه ۱۰ ساله صنعت فضایی جمهوری اسلامی ایران، در 
۱۰ سال آینده کشور به یک قطب منطقه ای در توسعه فناوری های فضایی و ارائه خدمات پرتاب های 
فضایی تبدیل خواهد شد، به جزئیات این سند اشاره کرد و گفت: این برنامه ۱۰ ساله دارای سرفصل هایی 
در حوزه های طراحی و ساخت ماهواره های سنجشی و مخابراتی، حوزه ناوبری و همچنین در زمینه 

طراحی و ساخت پرتابگرهای مختلف در اوزان و در مدارهای مختلف است.
وی ایجاد زیرساخت های آزمایشگاهی و خدمات مبتنی بر داده های فضایی را از دیگر سرفصل های 
این سند نام برد و ادامه داد: این برنامه همچنین پیوست های مختلفی در زمینه ترویج، اطلاع رسانی و 

اقتصاد فضا دارد.
سالاریه خاطر نشان کرد: هدف گذاری های مختلف در صنعت فضایی در این برنامه ۱۰ ساله صنعت 
فضایی در بازه های زمانی ۳ سال به ۳ سال پیش بینی شده است و بر اساس آن باید کلیه بخش های 

فضایی کشور فعال شوند تا کشور به هدف گذاری ها ترسیم شده در این صنعت برسد.
رییس سازمان فضایی ایران همچنین از تدوین تقسیم کار ملی در صنعت فضایی کشور خبر داد و یادآور 

شد: نگاشت نهایی و تقسیم کار ملی در دبیرخانه شورای عالی فضا در حال پیگیری است.
وی تاکید کرد: هدف این نگاشت ملی، فعال شدن بازیگران مختلف صنعت فضایی در بخش های 
دولتی، دانشــگاه ها و بخش خصوصی در زمینه های تخصصی اســت و بر اساس آن هر یک از این 

بازیگران در زمینه های تخصصی خود به فعالیت خود ادامه خواهند داد.
سالاریه اضافه کرد: همچنین در حوزه پرتابگرها نیز تقسیم کار ملی صورت گرفته، به گونه ای که 
مجموعه وزارت دفاع و مجموعه هواو فضای سپاه هر کدام در حوزه های تخصصی خود فعال خواهند 

شد.
به گفته وی، جزئیات این تقسیم کار ملی در شورای عالی فضایی در حال نهایی شدن است.

رییس سازمان فضایی ایران در خصوص نقش شرکت های دانش بنیان در توسعه صنعت فضایی، تاکید 
کرد: بر اساس هدف گذاری های صورت گرفته در گام اول، شرکت های دانش بنیان در حوزه ریزماهواره ها 

و بهره برداری از خدمات مبتنی بر ماهواره های کوچک در »کلاس نانو« متمرکز می شوند.
برنامه ۱۰ ســاله توســعه صنعت فضایی ایران در حوزه هایی چون توســعه زیرساخت های پرتاب 
و ایســتگاه های زمینی، سرعت بخشیدن به روند طراحی و ســاخت ماهواره های مخابراتی، پرتاب 
ماهواره های سنجشی با دقت یک متر و کمتر، حرکت در مسیر تعاملات بین المللی و اجرای پروژه های 
مشترک، اجرای طرح های اکتشافاتی با تمرکز بر توسعه زیرساخت ها و برنامه ریزی جهت رسیدن به 

پرتاب محموله هایی با وزن بالا متمرکز شده است.

امن تر شدن ماموریت های فضایی 
به کمک هوش مصنوعی 

چین از هوش مصنوعی کمک می گیرد تا فضاپیماهایش با زباله های فضایی در مدار 
نزدیک زمین برخورد نکنند. 

هوش مصنوعی به شــکل ویــژه از دو ماه پیــش همزمان با معرفی ربات گفتگوگر و نویســنده 
ChatGPT خبرساز شده است.اکنون پژوهشگران چینی قصد دارند از هوش مصنوعی استفاده کنند 
تا از انجام بهینه و بدون خطر ماموریت های فضایی خود و عدم برخورد با زباله های فضایی فراوان حاضر در 
مدار زمین اطمینان حاصل کنند.طبق گزارش رسانه های چینی، این پروژه توسط دانشمندان مرکز کنترل 
ماهواره ای شیان )Xian( در شمال غربی چین هدایت می شود. آن ها الگوریتم های هوش مصنوعی را 
ایجاد می کنند که می توانند به طور مستقل نظارت کنند و به جلوگیری از زباله های فضایی که مانعی در 
برابر مأموریت های فضایی جهانی هستند، کمک کنند.جیانگ یو، پژوهشگر اصلی این پروژه می گوید: 
ما از تخصص ۱۰ ساله خود در جلوگیری از برخورد فضایی و کاهش زباله فضایی استفاده خواهیم کرد 

و کارشناسانی از سراسر کشور را برای پاسخگویی به نیاز های استراتژیک چین جمع آوری خواهیم کرد.
وی افزود: ما به طور ویژه قصد داریم پارادایم های هوش مصنوعی را با توجه به نظارت بر زباله های 

فضایی در مقیاس چندگانه، تکامل محیط زباله و آگاهی از موقعیت فضایی بررسی کنیم.
چین اولین کشوری نیست که سعی می کند هوش مصنوعی را برای جلوگیری از برخورد با زباله های 
فضایی آموزش دهد. آژانس فضایی اروپا )ESA( این ماموریت را چند ســال پیش آغاز کرده است و 
مجموعه داده های گسترده ای از هشدار های برخورد قبلی جمع آوری کرده و از جامعه هوش مصنوعی 
جهانی درخواست کرده است تا به توسعه سیستمی کمک کند که در نهایت بتواند به طور مستقل از 
زباله های مداری بگریزد.به گفته ناسا، در حال حاضر بیش از ۲۷ هزار قطعه زباله فضایی در مدار زمین 

توسط حسگر های شبکه جهانی نظارت فضایی وزارت دفاع آمریکا ردیابی می شوند.
علاوه بر این، زباله هایی که برای ردیابی خیلی کوچک هستند، اما همچنین به اندازه کافی بزرگ هستند 
که به مأموریت های سرنشین دار و حتی بدون سرنشین آسیب برسانند، در مدار نزدیک زمین وجود دارند.

یک تکه کوچک از زباله های مداری می تواند تهدیدی بزرگ برای وسایل نقلیه فضایی از جمله ایستگاه 
فضایی بین المللی و سایر فضاپیما های سرنشین دار مانند کپسول دراگون شرکت اسپیس ایکس باشد.

فرهنگ زباله ریزی در فضا یک مشــکل جهانی است. ســال گذشته، جسیکا روزن وورسل، رئیس 
کمیســیون ارتباطات فدرال، قوانین جدیدی را پیشنهاد کرد که اپراتور های ماهواره ها در مدار نزدیک 
زمین )LEO( را ملزم می کند تا ماهواره های خود را ظرف پنج سال پس از تکمیل مأموریت هایشان 
از مدار خارج کنند و در نهایت، کمیسیون ارتباطات فدرال ایالات متحده )FCC( رای به تصویب این 
قوانین جدید برای مقابله با خطرات فزاینده زباله های مداری داد.این قوانین همچنین می توانند دستورالعمل 
مهلت ۲۵ ســاله موجود برای خارج کردن ماهواره ها از مــدار را پس از کار نکردن آن ها کوتاه کند.به 
گفته پژوهشگران دانشگاه ملی فناوری دفاع چین، محیط فضایی بسیار پیچیده و نامطمئن شده است و 
نمی توان آن را توسط انسان مدیریت کرد. آن ها می گویند اتخاذ فناوری های هوش مصنوعی می تواند 
سرعت و کیفیت کسب اطلاعات را بهبود بخشد و از یک محیط فضایی امن پشتیبانی کند.چین همچنین 
هوش مصنوعی را در توسعه صورت فلکی ماهواره ای هوشمند خود برای تحقیقات علمی ترکیب می کند.
به نظر می رسد ما تاکنون فقط سر سوزنی از کار هایی که هوش مصنوعی می تواند انجام دهد را دیده ایم.

 استفاده از فناوری نانو 
برای درمان پوکی استخوان 

پوکی استخوان زمانی ظاهر می شود که توده استخوانی و تراکم مواد معدنی ، کاهش 
یافته یا استحکام و ساختار استخوان تغییر کند و در نتیجه منجر به از دست رفتن تراکم 

استخوان و افزایش خطر شکستگی استخوان می شود.
آمار های بنیاد مطالعات سلامت استخوان و پوکی استخوان )BHOF( حکایت از آن دارد که از هر چهار 
مرد ۵۰ ساله و بالاتر، یک نفر و از هر دو زن، یک نفر در معرض شکستن استخوان به عنوان علامت پوکی 
استخوان هستند.طبق گفته کارشناسان، پوکی استخوان تا سال ۲۰۲۵ میلادی سالانه حدود سه میلیون 
شکستگی و تقریباً بیست و پنج میلیارد دلار هزینه در پی خواهد داشت.توسعه پوکی استخوان با اندازه گیری 
تراکم معدنی استخوان مشخص می شود. شروع درمان این بیماری نیز معمولاً شامل پیشگیری از افتادن یا 
ضربات ناگهانی، مصرف کافی کلسیم )حداقل ۱۲۰۰ میلی گرم در روز(، مصرف ویتامین D )حداقل ۷۰۰ تا 

8۰۰ واحد در روز( و دریافت درمان پزشکی با یک بیس فسفونات مانند اسید ایباندرونیک است.
بیس فسفونات ها سرعت تجزیه استخوان را در بدن انسان کاهش داده و در نتیجه خطر شکستگی استخوان 
کاهش یافته و تراکم استخوان حفظ می شود. رالوکسیفن )تعدیل کننده انتخابی گیرنده استروژن(، تری پاراتید 
)هورمون پاراتیروئید(، کلسی تونین، یا درمان های جایگزین هورمونی نیز برای درمان زیرگروه های خاص 

بیماران در نظر گرفته می شوند.
با وجود پیشرفت های قابل توجه در درمان پوکی استخوان، اما بسیاری از بیماران به دلیل نگرانی در مورد 
عوارض جانبی غیرمعمول و فقدان شواهد معتبر برای اثربخشی طولانی مدت دارو های تجویزی )به ویژه 
بیس فسفونات(، از مصرف آن ها خودداری می کنند. بنابراین، همچنان نیاز بالینی به کشف استراتژی هایی 
برای بهبود انطباق بیماران و پذیرش این دارو ها وجود دارد. اخیراً ادغام علم نانو و دارورسانی نویدبخش فرموله 

کردن یک درمان هدفمند و طولانی مدت برای بیماران پوکی استخوان بوده است.
یکی از استراتژی های جدید برای بهبود درمان پوکی استخوان، توسعه سامانه های دارو رسانی مبتنی 
بر نانومواد بوده که استخوان را هدف قرار می دهند. این سیستم های نانودارویی، سمیت را کاهش داده و 
اثربخشی درمانی و مشخصات فارماکوکینتیک عوامل درمانی را افزایش می دهند. تاکنون نانوپلتفرم های 
متعددی برای درمان پوکی اســتخوان معرفی شده اســت. به عنوان مثال، هیدروکسید های دو لایه ای 

)LDHs( و سیلیکات و نانوذرات گرافن به عنوان کاندید های قابل توجهی در حال ظهور هستند.
مهدی رضوی، اســتادیار دانشگاه مرکزی فلوریدا )UCF( و دانشجویانش نیز اخیراً یک روش نانویی 
جدید مبتنی بر نانوحباب ها برای درمان پوکی اســتخوان با اســتفاده از کاتپسین K )CTSK( کشف 
کردند. CTSK نقش مهمی در فرآیند تحلیل استخوان ایفا می کند. نانوحباب ها سلول های استئوکلاست 
)سلول های استخوانی که ژن CTSK را در خود جای داده اند( را هدف قرار داده و از تماس siRNA با 
محیط اطراف محافظت می کند. در این روش، سیستم تحویل با کاهش سرعت توزیع دارو، به طولانی تر 
شدن اثربخشی فرآیند کمک می کند. مزیت نانوحباب های پاسخگو به اولتراسونیک این است که به عنوان 
یک فناوری دوگانه عمل نموده که در آن از امواج فراصوت برای مختل کردن حباب ها، انتقال ژن و حتی 

کمک به رشد استخوان استفاده می شود.
از منظر قابلیت تجاری ســازی فناوری های نانویی مرتبط با پوگی استخوان، باید گفت که بسیاری از 
شرکت های فعال در حوزه علوم نانو در حال توسعه پلتفرم های تشخیصی و درمانی برای این بیماری هستند 
که از آن جمله می توان به نانوکس )Nanox( اشاره نمود. این شرکت ابزار های تصویربرداری پزشکی 
مبتنی بر هوش مصنوعی )AI( را برای غربالگری شاخص های اولیه بیماری توسعه می دهد. نانوکس در 
سال ۲۰۲۲ تأییدیه FDA را برای دستگاه HealthOST خود دریافت کرد. این ابزار هوش مصنوعی، 
تراکم استخوان پایین و شکستگی های مرتبط با پوکی استخوان را اندازه گیری می کند. گزارش ها حکایت 
از دقت ۹۰ درصدی این روش دارد.پیشرفت در علم نانو باعث پیدایش تکنیک های جدیدی برای بهبود 
ویژگی های درمانی پوکی استخوان شده است. توسعه نانوحامل ها نوید کاربرد های بالینی آن ها برای رساندن 
دارو به بافت های استخوانی دارند. این نانودارو ها به گسترش فرصت های درمانی، بهبود غلظت موضعی دارو 
و کاهش اثرات منفی خارج از هدف کمک می کنند. در همین راستا، در حال حاضر تحقیقات متمرکزی بر 

انتشار، پایداری و ایمنی دارو با تمرکز بر بهینه سازی نانوحامل ها در حال انجام و پشتیبانی است.

»چت جی پی تی« نقطه عطف دنیای هوش مصنوعی یا تبلیغات تازه آمریکا
 چت جی پی تی، چت رباتیک جدید هوش مصنوعی است که 
توسط شرکت اوپن ای آی و با پشتیبانی مایکروسافت عرضه 
شــده، اما آیا باید این پدیده نوظهور را جدی بگیریم؟ ترس 
عمومی از هوش مصنوعی هرگز به اندازه امروز فراگیر و جدی 
نبوده و علت این مساله مشخص شدن تدریجی توانمندی این 

فناوری است.
ChatGPT، به دلیل درجه بالایی از »هوش« که به نمایش گذاشته، در 
سرتاسر جهان سر و صدای زیادی ایجاد کرده و بسیاری بیم دارند که به زودی 

شغل خود را به دلیل همه گیری هوش مصنوعی از دست خواهند داد.
چت بات پیشرفته چت جی پی تی قادر به مکالمه و تعامل با کاربران است 
و توانایی های خود را در نوشتن شعر، خبر و مقالات تحقیقاتی، برنامه نویسی 
کامپیوتر و حتی شرکت در آزمون های سطح کارشناسی ارشد نشان داده و در 

همه این امور موفق بوده است.
تیان تائویوان، تحلیل گر فناوری در چین معتقد است: ChatGPT یک گام 
کوچک در جهت توسعه هوش مصنوعی مولد است، اما آنطور که بسیاری از 

مردم فکر می کنند جهشی به جلو نیست.
به گفته تیان، هیجان بر سر ChatGPT نشان می دهد که دایره هیاهوی 
مرتبــط با هوش مصنوعی مولد – که الگوریتم های آن می تواند برای ایجاد 
محتوای جدید از جمله متن، تصویــر، ویدئو، صدا، کد و داده های مصنوعی 
اســتفاده شود - در حال اوج گیری اســت و برخی آن را تحول بزرگ بعدی 
دنیای فناوری دانسته و سرمایه گذاران را برای ترغیب به استفاده از آن تحت 

فشار گذاشته اند.
طی دو ســال گذشته، دنیای فناوری شــاهد چندین دور تبلیغات در مورد 
پدیده های نوظهور بســیار کمی از جمله متاورس، NFT ها )توکن های 

غیرقابل تعویض(، بلاک چین و ارزهای دیجیتال بوده است.
همزمان با کاهش سرعت رشد اقتصادی در آمریکا که منجر به اخراج گسترده 
کارکنان غول های فناوری مانند مایکروســافت و گوگل شده، سر و صدای 
ChatGPT به ســرعت توجه جهانی را به خود جلب کرد. این همزمانی 
را نباید اتفاقی دانست.مایکروسافت در ۱8 ژانویه اعلام کرد قصد دارد حدود 
ده هــزار نفر را اخراج کند، زیرا تضعیف اقتصاد آمریکا تقاضا برای خرید نرم 
افزارهای جدید را کاهش می دهد. این تحول تا پنج درصد از نیروی کار جهانی 

مایکروسافت را تحت تأثیر قرار می دهد.
چند روز بعد از این اخراج ها، مایکروســافت که یکی از بزرگترین سازندگان 
نرم افزار در جهان اســت، اعلام کرد سرمایه گذاری »چند ساله و چند میلیارد 
دلاری« در شــرکت OpenAI انجام می دهد، بدون اینکه رقم خاصی را 
فاش کند. اما چند رسانه به نقل از یک فرد مطلع گفتند رقم سرمایه گذاری در 

مجموع ۱۰ میلیارد دلار است.
 ChatGPT ســپس این شرکت در ۷ فوریه اعلام کرد فناوری مشابه با
را در موتور جستجوی Bing و مرورگر وب Edge به کار می گیرد. سهام 
مایکروسافت طی ماه گذشته حدود ۱۰ درصد جهش کرده و به دنبال انتشار 
اخبار اقبال آن به هوش مصنوعی، افزایش قیمت هدف گذاری شــده سهام 

مایکروسافت توسط شرکت های کارگزاری وال استریت اتفاق افتاد.
شــرکت مادر گوگل، یعنی آلفابت نیز در ۲۰ ژانویه اعلام کرد که ۱۲۰۰۰ 
کارگر را که معادل شــش درصد از کل نیروی کار خود است، اخراج می کند. 
این اعلامیه در همان هفته ای منتشر شد که سایر شرکت های فناوری بزرگ، 
از جمله متا - شرکت مادر فیس بوک و اینستاگرام و نیز آمازون و توئیتر، اعلام 

کردند که هزاران کارمند خود را اخراج می کنند.
به گفته تیان، در چنین شرایطی که شرکت های فناوری به علت اخراج مکرر 

کارکنان خود می توانند به سوژه حملات رسانه ای و انتقادهای گسترده مبدل 
شــوند، محبوبیت جهانی ChatGPT به شرکت های فناوری آمریکایی 
امکان داده تا جلب توجه عموم را جلب کرده و جلوی شکل گیری یک موج 

رسانه ای منفی علیه خود را بگیرند.
تیان معتقد اســت: »ChatGPT یک گام کوچک برای ارتقای هوش 
مصنوعی مولد است و هنوز در مراحل اولیه تأیید ارزش صنعتی قرار دارد. این 

محصول در حال حاضر بیشتر شبیه یک حیوان خانگی الکترونیکی است.«
او با ذکر مثالی در مورد کشــف داروهای جدید و برنامه ریزی برای ایجاد و 
بهینه سازی خط تولید آن، تصریح کرد: »هوش مصنوعی مولد در واقع ارزش 
بسیار بیشتری در عرصه اقتصاد واقعی، تحقیقات علمی پایه و اقتصاد دیجیتال 

دارد تا در بخش اینترنت.«
تیان فکر نمی کند که ChatGPT یک جهش به جلو برای ارتقای هوش 
مصنوعی باشد، زیرا از نظر فنی متفاوت از سیستم های هوش مصنوعی قبلی 

کار نمی کند، اما می توان رونمایی از آن را نشان دهنده یک تغییر کیفی دانست.
تیان گفت: »در مقایسه با ربات های چت قبلی که فقط می توانند پاسخ ها را از 
 ChatGPT ،یک بانک محتوای از پیش تعیین شده بازیابی و منتشر کنند
می تواند پاسخ های فردی را بر اســاس مقدار زیادی دانش، داده ها، مقالات 
خبری، مقالات تحقیقاتی و سایر منابع اطلاعاتی بین رشته ای و میان زمینه ای 
ایجاد کند.«وی افزود: »اگرچه پاسخ هایی که چت جی پی تی ارائه می دهد 
همیشه صحیح و به روز نیستند، اما این ابزار می تواند در جمع آوری و پردازش 

انبوه داده ها صرفه جویی کند.«
بســیاری از کارشناسان می گویند ChatGPT یک تحول بسیار بزرگ 
اســت. از جمله بیل گیتــس، یکی از بنیانگذاران مایکروســافت، که گفت 
ChatGPT به اندازه اختراع اینترنت مهم اســت. او در اظهاراتی که روز 
جمعه منتشر شد، گفت: »برنامه های جدید مانند ChatGPT بسیاری از 
مشاغل اداری را با کمک به تهیه صورتحساب ها یا نامه ها کارآمدتر می کند. این 

امر دنیای ما را تغییر خواهد داد.”
ایلان ماســک، یکی از بنیانگذاران OpenAI که در سال ۲۰۱8 هیئت 
 ChatGPT“ :مدیره این شرکت را ترک کرد، در ماه دسامبر در توئیتر گفت

ترسناک است. ما با هوش مصنوعی بسیار قوی فاصله زیادی نداریم.”
اما این میلیاردر اخیراً از چندین پاسخ چت بات های هوش مصنوعی انتقاد 
کرده و یک اسکرین شات از پاسخ ChatGPT به سوالی در مورد سناریویی 

فرضی که شامل توهین های نژادی است را اینگونه پاسخ داد: »نگرانی”.
شن یانگ، استاد دانشگاه Tsinghua که فناوری های نوظهور را از نزدیک 
دنبال می کند، معتقد است خداحافظی ماسک از OpenAI نشان می دهد که 
او نگران ریسک سرمایه )احتمال از دست دادن پول ناشی از سرمایه گذاری( در 
این شرکت است، لذا نباید دنیای هوش مصنوعی را تثبیت شده در نظر گرفت.
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